

## Understanding the WTO Investment Facilitation for Development Agreement (IFDA)

### Virtual Seminar

Tuesday January 16, 2024, 2:00 - 3:00 pm (CET)  
(Interpretation available in French and Spanish)

**Session description:** The more than 115 WTO members participating in negotiations for an IFDA recently produced the final version of the accord's text. The participants have also been engaging with the broader WTO membership to advocate for the inclusion of the IFDA as a Plurilateral Agreement under Annex 4 of the Marrakesh Agreement establishing the WTO. Consequently, the debate on whether to legally incorporate the Agreement within the WTO framework- i.e., the legal architecture debate-is likely to be a prominent discussion in the run-up to and at the WTO's MC13 in Abu Dhabi in February 2024.

The objective of the virtual seminar is to help WTO delegates and capital-based delegates to get up to speed on the latest status of the IFDA in the run-up to the WTO MC13. The session will provide a state of play, an understanding of the Agreement's contents, and insights on the political dynamics driving the legal architecture debate. The session is open only to developing and LDC member government delegates from Geneva and their capitals.

The seminar is organized as part of the TAF2+ Umbrella Grant, an initiative financed by UK aid from the UK government. The project since 2020 has been offering timely, highly tailored yet flexible research and advisory support geared towards helping developing countries and LDCs build knowledge and enhance their understanding of technical topics, define positions in line with their national interests, and promote these interests at the WTO with a focus on the JSI discussions on Investment Facilitation and E-commerce.

We encourage you to share the invitation with colleagues, including those from capital, who would find the seminar useful as a briefing session in the run-up to MC13.

### Tentative Agenda:

(time in CET)

2:00 – 2:05 pm (5mins)	Welcome Remarks Speaker: Rashid S. Kaukab, Senior Trade Specialist, IISD
2:05 – 2:15 pm (10mins)	State-of-play of the IFDA JSI process Speaker: Sofia Boza Martinez, Ambassador, Permanent Representative, Permanent Mission of Chile to the WTO
2:15 – 2:35 pm (20mins)	Understanding What's in the Agreement Speaker: Rashmi Jose, Senior Policy Advisor, IISD
2:35 – 2:50 pm (15mins)	Understanding the development dimension and implementation challenges Discussants: <ul style="list-style-type: none"><li>• Joel K. Richards, Counselor, Permanent Delegation of the Organisation of Eastern Caribbean States Geneva Mission</li><li>• N. Jansen Calamita (Prof), Head, Investment Law &amp; Policy, Centre for International Law, Research Associate Professor (CIL), Faculty of Law, National University of Singapore</li></ul>
2:50 – 3:00 pm (10mins)	Q&A and Closing Facilitated by Rashid S. Kaukab, Senior Trade Specialist, IISD

## La version française ci-dessous

### Comprendre l'accord de l'OMC sur la facilitation des investissements pour le développement (IFDA)

#### Séminaire virtuel

Mardi 16 janvier 2024, 14h00 - 15h00 (CET)

(Interprétation disponible en français et en espagnol)

**Description de la session:** Les plus de 115 membres de l'OMC participant aux négociations pour un IFDA ont récemment produit la version finale du texte de l'accord. Les participants se sont également engagés auprès de l'ensemble des membres de l'OMC pour plaider en faveur de l'inclusion de l'IFDA en tant qu'accord plurilatéral dans le cadre de l'annexe 4 de l'accord de Marrakech instituant l'OMC. Par conséquent, le débat sur l'incorporation juridique de l'accord dans le cadre de l'OMC - c'est-à-dire le débat sur l'architecture juridique - est susceptible d'être une discussion importante dans la période précédant le MC13 de l'OMC à Abou Dhabi en février 2024 et lors de ce dernier.

L'objectif du séminaire virtuel est d'aider les délégués de l'OMC et les délégués basés sur les capitaux à se mettre à jour sur le dernier statut de l'IFDA dans la perspective de la MC13 de l'OMC. La session fournira un état des lieux, une compréhension du contenu de l'accord et un aperçu de la dynamique politique qui anime le débat sur l'architecture juridique. La session est ouverte uniquement aux délégués des gouvernements membres des pays en développement et des PMA de Genève et de leurs capitales.

Le séminaire est organisé dans le cadre du TAF2+ Umbrella Grant, une initiative financée par l'aide du gouvernement britannique. Depuis 2020, le projet offre des services de recherche et de conseil opportuns, hautement personnalisés et flexibles, destinés à aider les pays en développement et les PMA à renforcer leurs connaissances et à améliorer leur compréhension des sujets techniques, à définir des positions conformes à leurs intérêts nationaux et à promouvoir ces intérêts à l'OMC, en mettant l'accent sur les discussions de JSIs sur la facilitation de l'investissement et le commerce électronique.

Nous vous encourageons à partager l'invitation avec vos collègues, y compris ceux de la capitale, qui trouveraient ce séminaire utile en tant que séance d'information dans la période précédant le MC13.

#### Ordre du jour provisoire:

(heure en CET)

2:00 – 2:05 pm (5mins)	Remarques de bienvenue Speaker: Rashid S. Kaukab, Senior Trade Specialist, IISD
2:05 – 2:15 pm (10mins)	État d'avancement du processus IFDA JSI Speaker: Sofia Boza Martinez, Ambassador, Permanent Representative, Permanent Mission of Chile to the WTO
2:15 – 2:35 pm (20mins)	Comprendre le contenu de l'accord Speaker: Rashmi Jose, Senior Policy Advisor, IISD
2:35 – 2:50 pm (15mins)	Comprendre la dimension du développement et les défis de la mise en œuvre Discussants: <ul style="list-style-type: none"><li>Joel K. Richards, Counselor, Permanent Delegation of the Organisation of Eastern Caribbean States Geneva Mission</li><li>N. Jansen Calamita (Prof), Head, Investment Law &amp; Policy, Centre for International Law, Research Associate Professor (CIL), Faculty of Law, National University of Singapore</li></ul>

2:50 – 3:00 pm  
(10mins)

Questions et réponses et clôture  
Facilitated by Rashid S. Kaukab, Senior Trade Specialist, IISD